



جامعة الموصل
كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة

السلامة المائية ودورها في الجاذبية التنظيمية للمسابح العراقية من وجهة نظر العاملين فيها

منتصر معيوف ذنون حنتوش البجاري

أطروحة دكتوراه
التربية البدنية وعلوم الرياضة/ الإدارة والتنظيم

إشراف
الأستاذ الدكتور
عدي غانم محمود الكواز

ملخص الاطروحة

السلامة المائية ودورها في الجاذبية التنظيمية للمسابح العراقية من وجهة نظر العاملين فيها

الباحث

منتصر معيوف حنتوش

المشرف

أ.د. عدي غانم الكواز

٢٠٢٥م

١٤٤٦هـ

هدفت الدراسة إلى:

١. اعداد استبيانين الاول للسلامة المائية والثاني للجاذبية التنظيمية للمسابح العراقية من وجهة نظر العاملين فيها.
 ٢. التعرف على مستوى السلامة المائية في المسابح العراقية بأبعادها.
 ٣. التعرف على مستوى الجاذبية التنظيمية في المسابح العراقية بأبعادها.
 ٤. التعرف على العلاقة ونسبة اسهام ابعاد السلامة المائية في الجاذبية التنظيمية.
- أستخدم الباحث المنهج الوصفي بالأسلوبين المسحي والإرتباطي لملائتهما وطبيعة الدراسة، فيما تكون مجتمع البحث على العاملين في المسابح العراقية للعام (٢٠٢٤) والبالغ عددهم (١٢٥٥) في حين تكونت عينة البحث الأساسية من (٣٥٩) عاملاً يشكلون نسبة (٢٨.٦ %) من مجتمع البحث ، وقسمت على ثلاث عينات لتحقيق متطلبات الدراسة وهم كل من **العينة الاستطلاعية** إذ تكونت من (١٠) افراد من العاملين في مسبح السكر يشكلون نسبة (٠.٧٩ %)، تم اختيارهم عمدياً وذلك لسهولة الوصول اليهم إذا قام الباحث بتجريب أدوات البحث، **عينة الاعداد** وتكونت من (١٤٠) فرداً من العاملين في المسابح العراقية، بنسبة (١١.٩٥ %) تم اختيارهم عشوائياً حصل الباحث على (١٣٠) استمارة صالحة للتحليل بنسبة (١٠.٣٥ %) اما **عينة التطبيق** فقد تكونت من (٢٠٩) فرداً من العاملين في المسابح العراقية عضواً بنسبة (٣٨.٩١ %) حصل الباحث على (١٥٠) استمارة صالحة للتحليل بنسبة (١١.٩٥ %) تحقيقاً لأهداف البحث تطلب الأمر، اعداد استبيانين السلامة المائية في المسابح العراقية والجاذبية التنظيمية للعاملين في المسابح العراقية، وتم اعداده على وفق الأسس العلمية المتبعة في اعداد الاستبيانات ومن اجل تقادي أخطاء القياس أجرى الباحث تجربة استطلاعية بتاريخ (٦/ ٥/ ٢٠٢٤) لاداتي البحث على عينة مكونة من (١٠) افراد. ثم قام الباحث بتطبيق أدوات البحث على عينة التطبيق البالغة (٢٠٩) حيث حصل الباحث على (١٥٠) استمارة صالحة للتحليل الإحصائي واستخدم الباحث الحقيبة الاحصائية ال (spss) للحصول على (النسبة المئوية، وقيمة مربع كاي،

والوسط الحسابي، والانحراف المعياري، ومعامل ارتباط بيرسون، ومعادلة تصحيح الثبات (سبيرمان - براون)، وتحليل الانحدار البسيط. وفي ضوء التحليل الاحصائي استنتج الباحث مايلي:

١- تتمتع الإدارة في المسابح العاملة داخل العراق بوعي وإدراك عاليين بأهمية توفير عوامل السلامة المائية فهي تمتلك مستوى مرتفع جداً في تدريب العاملين وتصميم البنايات وخطة التنظيف والصيانة والتشغيل وخطة الطوارئ، غير أنها حصلت على مستوى متوسط في جانب مشاركة عاملها في دورات تطويرية لرفع أدائهم.

٢- جاءت الجاذبية التنظيمية بمستوى مرتفع بشكل عام، فقد حصلت السمعة التنظيمية للمسبح، والفائدة الإجتماعية وأسلوب الإدارة وأخلاقياتها وجودة الخدمات المقدمة في المسبح على مستوى مرتفع جداً، فيما جاءت الفائدة الاقتصادية بمستوى متوسط، وتوافقت عوامل الجاذبية التنظيمية مع الأبعاد بحصولها على مستوى مرتفع جداً باستثناء الآتي:

- حصل تزويد العاملين بتجهيزات رياضية ذات جودة عالية على مستوى متوسط.
- كما حصل صرف أجور إضافية للعاملين عند قيامهم بالعمل لساعات إضافية على مستوى متوسط.
- انخفاض مستوى توفير مخصصات مالية إضافية (نقل، تغذية، علاج).
- انخفاض مستوى توفير تأمين صحي للعاملين.

٣- يوجد علاقة طردية إيجابية ونسبة إسهام معنوية بين أبعاد السلامة المائية والجاذبية التنظيمية للمساح العراقية.

**University of Mosul
College of Physical Education
and Sport Sciences**



**Water safety and its role in the organizational
attractiveness of Iraqi swimming pools from the
point of view of those working in them**

Muntaser Mayoof Thanoun Hantosh Al-Bajari

Ph D. Dissertation

**Physical Education and Sport Sciences / Management
and organization**

Supervised by

Prof. Dr

Uday Ghanem Mahmoud Al-Kawaz

2025 A.D

1446 A.H

Abstract

Water safety and its role in the organizational attractiveness of Iraqi swimming pools from the point of view of those working in them

The study aimed to:

1. Preparing two questionnaires, the first for water safety and the second for the organizational attractiveness of Iraqi swimming pools from the point of view of those working in them.
2. Identify the level of water safety used in Iraqi swimming pools, including its dimensions and factors.
3. Identifying the level of organizational attractiveness in Iraqi swimming pools, with its dimensions and factors.
4. Identify the relationship and percentage of contribution of water safety dimensions to organizational attractiveness.

The researcher used the descriptive approach in both survey and correlational methods for their suitability and the nature of the study, while the research population consisted of workers in Iraqi swimming pools for the year (2024), who numbered (1255).

While the basic research sample consisted of (359) workers, constituting (28.6%) of the research population, they were chosen randomly, It was divided into three samples to fulfill the requirements of the study. They are each of the exploratory sample, which consisted of (10) individuals working in the sugar pool, constituting a percentage of (0.79%). They were chosen intentionally for ease of reaching them if the researcher tried the research tools, and the population sample, which consisted of (140 individuals working in Iraqi swimming pools, with a percentage of (11.95%), were chosen randomly. The researcher obtained (130) questionnaires suitable for analysis, with a percentage of (10.35%), As for the application sample, it consisted of (209) individuals working in Iraqi swimming pools, with a percentage of (38.91%). The researcher obtained (150) questionnaires suitable for analysis, with a percentage of (11.95%). To achieve the research objectives, the matter required the preparation of two questionnaires regarding water safety in Iraqi swimming pools and organizational attractiveness. For workers in Iraqi swimming pools, it was prepared according to the scientific principles followed in preparing questionnaires. In order to avoid measurement errors, the researcher conducted an experiment

Exploratory dated (5/6/2024), The research tools were based on a sample of (10) individuals. Then the researcher applied the research tools to the application sample of (209), where the researcher obtained (150) forms valid for statistical analysis, and the researcher used the statistical package (spss) to obtain (the percentage, the chi-square value, the arithmetic mean, the standard deviation, and the correlation coefficient Pearson, the Spearman-Brown reliability correction equation, and simple regression analysis. In light of the statistical analysis, the researcher concluded the following:

- 1- The management in swimming pools operating inside Iraq has a high level of awareness and understanding of the importance of providing water safety factors. It has a very high level in training workers, building design, cleaning, maintenance and operation plan, and emergency plan. However, it has achieved an average level in the aspect of putting its workers in development courses to raise their performance.
- 2- The organizational attractiveness was at a high level in general. The swimming pool's organizational reputation, social benefit, management style and ethics, and quality of services provided in the swimming pool were at a very high level, while the economic benefit was at a medium level, and the organizational attractiveness factors were consistent with the dimensions by reaching a very high level with the exception of following:
 - Providing employees with high-quality sports equipment achieved an average level.
 - Additional wages were also paid to workers when they worked additional hours at an average level.
 - Low level of provision of additional financial allocations (transportation, nutrition, treatment).
 - Low level of health insurance provision for workers.
- 3- There is a positive, positive relationship and a significant contribution between the dimensions of water safety and the organizational attractiveness of Iraqi swimming pools.